
СТЕНОГРАМА 

засідання Комітету з питань екологічної 

політики та природокористування 

8 січня 2024 року 

Засідання веде голова Комітету БОНДАРЕНКО О.В. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Два питання, обидва питання важливі. Зараз, одну 

хвилинку. Перед тим як розпочати засідання, я прошу обрати секретаря 

засідання. За можливістю сьогодні я знаю, що у Сергія Васильовича поганий 

зв'язок, тому, якщо можна, Сергій Володимирович, зможете нам допомогти 

порахувати?  

 

МАНДЗІЙ С.В. Добре. Добре, Олеже Володимировичу.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Добре. У нас сьогодні всі підключені, 10 членів 

комітету, все.  

Шановні колеги, у нас два питання порядку денного. Давайте зараз 

проголосуємо. Хто за те, щоб обрати Сергія Володимировича Мандзія 

секретарем засідання?  

 

ВАСИЛЕНКО Л.В. Василенко – за.  

 

ЯКИМЕНКО П.В. Якименко – за.  

 

МАНДЗІЙ С.В. Олеже Володимировичу, бачу, 8 – за.  

 

МАГЕРА С.В. Магера також за. Я не знаю, бачите мені, ні. 

 

МАНДЗІЙ С.В. Бачу.  

 



ГОЛОВУЮЧИЙ. Мені здається, що... 

 

МАНДЗІЙ С.В.  А, 9 вже, бачу 9.  

 

ОВЧИННИКОВА Ю.Ю. 10.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. 10. Якщо з Сергієм Володимировичем, то 10.  

 

МАНДЗІЙ С.В. Я – утримався.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. А без Сергія Володимировича 9. Дякую.  

І, шановні колеги, у нас два питання порядку денного. Скажіть, будь 

ласка, чи є інші пропозиції до порядку денного? Ольга Петрівна, будь ласка.  

 

ВОЛОВЕНКО О.П. Доброго дня, шановні народні депутати. Олег 

Володимирович, я прошу додати до першого питання альтернативний 

законопроект 10378-3 народного депутата Разумкова Дмитра 

Олександровича, який сьогодні тільки з'явився в СЕДО. Але у нашому 

проекті рішенні, який у нас розміщений у хмарі, зауваження щодо наших 

предметів відання у ньому відображені. 

Дякую.   

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Зрозуміло. Шановні колеги, тож у нас два питання 

порядку денного. Перше питання – це проект Закону про внесення змін до 

деяких законодавчих актів України щодо удосконалення окремих питань 

мобілізації, військового обліку та проходження військової служби (урядовий 

і три альтернативних). Розглядаємо їх виключно в розрізі наших питань, 

питань відання нашого комітету, тобто цивільний захист. І друге питання – 

це інформація щодо положення про постійні делегації Верховної Ради 



України в парламентських органах міжнародних організацій та кандидатури 

до складу постійної  делегації (в частині надання кандидатур до ПАРЄ).  

Інших питань немає, я бачу. І, шановні колеги, прошу затвердити 

зазначений порядок денний. Хто – за? 

 

ВАСИЛЕНКО Л.В. Василенко – за. 

 

МАГЕРА С.В. Магера – за. 

 

ЛАБУНСЬКА А.В. Лабунська – за.  

 

МАНДЗІЙ С.В. З Анжелікою Вікторівною 9 – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. 11. 

 

МАГЕРА С.В. Мене ж порахуйте, Сергій Володимирович. 

 

МАНДЗІЙ С.В. Вас порахував. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Якщо Павло Віталійович, мені здавалось, не 

включався зараз в голосування… 

 

ЯКИМЕНКО П.В. Якименко – теж за, Олеже Володимировичу. 

 

МАНДЗІЙ С.В. Тоді 11, погоджуюсь. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. Дякую, шановні колеги. 

І починаємо розгляд першого питання. Як я вже казав, перше питання у 

нас чотири законопроекти. Основний (урядовий) проект Закону про внесення 

змін до деяких законодавчих актів України щодо удосконалення окремих 



питань мобілізації, військового обліку та проходження військової служби 

(10378), внесений урядом; і три альтернативних (10378-1, внесений народним 

депутатом Гончаренком; 10378-2, трохи з іншою назвою, яка включає в себе 

посилання на здоровий глузд та реальні перспективи зміцнення 

обороноздатності, збереження громадян і країни (пана Мазурашу); і третій 

законопроект – це законопроект пана Разумкова як головного автора, Дмитра 

Олександровича). Але я ще раз хотів би підкреслити, шановні колеги, що ми 

не будемо зараз розглядати законопроекти по суті, тому що це предмет 

відання профільного комітету – Комітету з питань національної безпеки. Ми 

знаємо, що він опрацьовує ці законопроекти, і сподіваємося нарешті… хоча б 

маємо таку надію, призрачную таку надію, що буде запропоновано все ж 

таки Верховній Раді доопрацьований законопроект, а ми зараз розглядаємо 

це питання тільки в частині наших предметів відання, а саме питань 

цивільного захисту, саме питання того, що в законопроекті 9274, який був 

прийнятий 8 листопада 2023 року Верховною Радою України в цілому. На 

жаль, він поки що не підписаний, не вступив в силу. Ми прописали норму, 

відповідно до якої відстрочка від призову на загальну військову службу 

розповсюджується також на працівників Державної служби надзвичайних 

ситуацій.  

На жаль, цього в жодному з цих законопроектів, які запропоновані до 

розгляду, цієї норми немає. Виходячи з цього, хотілось би заслухати 

представників Державної служби з надзвичайних ситуацій щодо необхідності 

введення такої норми до тексту остаточного законопроекту, обґрунтування 

цього, будь ласка. І в мене ще окреме питання стосовно того чи 

проговорювалося це на стадії підготовки закону урядового з Міноборони.  

Будь ласка, Роман Борисович. 

 

ПРИМУШ Р.Б. Дякую, Олеже Володимировичу.  

Шановні колеги, дійсно, Державна служба України з надзвичайних 

ситуацій в умовах війни виконує абсолютно специфічне завдання, ви, думаю, 



бачите щоденні залучення. І в цих умовах, розуміючи необхідність оборони 

держави, ми маємо зберегти функціональність нашої системи, її можливість 

реагувати на всі ті загрози і виклики, які перед нами всіма стоять. Тому, 

дякуючи підтримці народних депутатів, відповідні позиції були прийняті і 

запропоновані в законопроекті, який вже був перед тим прийнятий.  

І сьогодні, коли розглядається питання змін, скажемо, окремих питань 

мобілізації, військового обліку, ми б просили аналогічні положення, які 

дадуть можливість зберегти особовий склад органів і підрозділів цивільного 

захисту все ж таки передбачити і в законопроекті, який розглядається, і в 

альтернативних законопроектах за умови їх розгляду.  

І тому ми надали свої пропозиції на комітет. Також ці пропозиції були 

надані в Міністерство внутрішніх справ, які також були спрямовані 

відповідно до Кабінету Міністрів України, тому ця позиція є узгодженою і з 

Міністерством внутрішніх справ. 

Що стосується узгодження цієї позиції з Міністерством оборони 

України, то окремо такої узгоджувальної наради не було, хоча пропозиції ми 

подавали відповідно до процедур всіх урядових на розгляд уряду також. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Дякуємо, Роман Борисович.       

Тож резюме, чи ви пропонуєте або наполягаєте на тому, щоб ці норми 

були також внесені до тексту законопроекту, того, який піде до зали? 

 

ПРИМУШ Р.Б. Да,  Олег Володимирович, ми з свого боку, якщо ми 

можемо наполягати, ми наполягали б, але ми пропонуємо і просимо комітет 

профільний для нас підтримати ці позиції. Тому що для нас надзвичайно 

важливо зберегти наших рятувальників, зберегти всіх хто працює в органах і 

підрозділах ДСНС для того, щоб ми могли забезпечити основну нашу 

функцію рятувати життя людей.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Дякую, Роман Борисович.  



Шановні колеги, чи є по цьому питанню зауваження, заперечення, 

доповнення? Прошу висловитись.  

Будь ласка,  Едуард Петрович. 

 

ПРОЩУК Е.П. Олег Володимирович, принагідно хочу подякувати всім 

нашим героїчним рятувальникам за їхню щоденну професійну працю. Я 

думаю, що ми, безумовно, будемо вносити відповідні пропозиції і 

пропонується зробити комітетські правки між першим і другим читанням, 

якщо не буде відповідних пропозицій від ініціаторів законодавчої ініціативи, 

то ми спокійно можемо, щоб це було більш так гучно і більш, скажемо так, 

потужно так, як предмет відання нашого комітету цивільний захист. Як на 

мене, це очевидна норма, яка має бути забезпечена і реалізована в цьому 

законі, тому треба за неї в хорошому розумінні поборотися. Ми розуміємо, 

що пріоритет захисники і, безумовно, що захист нашої держави – це питання 

номер один. Але ми ніяк не можемо допустити, щоб наші рятувальники мали 

якісь загрози, відсутності повноти функціонування Державної служби 

надзвичайних ситуацій. Тому, я думаю, що тут нам потрібно прикласти 

максимум зусиль, тому закликаю таким шляхом піти. 

Дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую за підтримку, Едуарде Петровичу. 

Сергій Володимирович, будь ласка. 

 

МАНДЗІЙ С.В. Олеже Володимировичу, колеги, так само, підтримую 

Едуарда Петровича. Дійсно, як би ми цю норму передбачили в законі, який 

ми вже проголосували у другому читанні, який підписаний Президентом і 

вже вступив в дію на сьогодні. Але дійсно в цих нових законах, які сьогодні 

пропонуються в зал, дійсно треба цю норму продублювати. Тому що сьогодні 

рятувальники в любій точці країни, вони сьогодні на фронті. Сьогодні як би 



була така масована атака на Хмельницьку область, по цей час  сьогодні 

рятувальники працюють, ліквідовують наслідки обстрілу.  

Тому дійсно я погоджуюся і підтримую Едуарда Петровича, треба нам 

всім комітетом поборотися за те, щоб ця норма залишилися у тих законах, які 

пропонуються вносити в зал.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, Сергій Володимирович. 

Я хотів би запитати думку з цього питання МВС України, будь ласка. 

 

ГРІНЦОВ М. Доброго дня,  шановні панове народні депутати та 

присутні, Міністерство внутрішніх справ підтримало позицію Державної 

служби з надзвичайних ситуацій, ми всі, в країні розуміють важливість та 

необхідність збереження особового складу рятувальної служби для 

виконання заходів в період дії воєнного стану. Тому для Міністерства 

внутрішніх справ у більшості випадків імпонують положення урядового 

законопроекту 10378, який гарантовано забезпечує працівників органів 

ДСНС від призову під час діє мобілізації. Дійсно, там існують певні інші 

положення, які потребують конкретизації врегулювання та спрощенню з 

точки зору Міністерства внутрішніх справ та Державної служби 

надзвичайної ситуації. Але ми сподіваємося, що ми знайдемо спільну мову з 

депутатським корпусом між першим та другим читанням, оскільки на 

попередньому засіданні в базовому Комітеті з питань нацбезпеки та розвідки 

було досягнуто попередню домовленість, що врахують зауваження, 

висловлені Міністерством внутрішніх справ. 

Дякую за увагу. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Зрозуміло. Дякую. 

Шановні колеги, якщо інших пропозицій, зауважень немає, то є 

прохання проголосувати за наступне. Доручити профільному комітету 

самостійно визначитися з тим, який саме із законопроектів буде прийнятий за 



основу та направлений до розгляду в залі, але з врахуванням позиції комітету 

щодо необхідності внесення норми щодо надання відстрочки від мобілізації 

працівникам Державної служби із надзвичайних ситуацій. Шановні колеги, 

от така пропозиція стосовно рішення. 

Хто за таку пропозицію? 

 

ШАХОВ С.В. Шахов – за. 

 

МАГЕРА С.В. Магера – за. 

 

ВАСИЛЕНКО Л.В. Василенко – за. 

 

МАНДЗІЙ С.В. Олеже Володимировичу, бачу 12 – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. 13. У нас Чорний, Шахов ще є. 

 

МАНДЗІЙ С.В. Ні, це я рахував. Анжеліку Вікторівну рахував, 

Чорного рахував, Шахова. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Василенко, Валентину Юріївну Короленко-Усову. 

 

МАНДЗІЙ С.В. Да, 13. З Лесею Василенко 13. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Добре. Дякую, шановні колеги. 

І друге питання, і останнє, це інформація щодо Положення про постійні 

делегації Верховної Ради України у парламентських органах міжнародних 

організацій та кандидатури до складу постійної делегації. 

Шановні колеги, до комітету прийшов лист Голови Верховної Ради 

Стефанчука Руслана Олексійовича щодо необхідності надати пропозиції 

щодо вступу членів комітету до складу міжпарламентських постійних 



делегацій Верховної Ради України і взагалі постійних делегацій, які 

співпрацюють з іншими органами, зазвичай, парламентськими або не 

парламентськими, але тими, в яких є можливість долучення представників 

парламентів нашої і інших країн. У нас декілька таких організацій, я прошу 

ознайомитися, на всіх було розіслано це розпорядження.  

Але сьогодні у нас, враховуючи ті строки, які у нас існують для 

звітування перед Головою Верховної Ради, ми розглядаємо питання щодо 

направлення представників, знову ж таки. Я скажу відверто у відношенні 

представників або взагалі делегацій до ПАРЄ, і відношенню до інших 

делегацій, я не знаю до кінця, як буде формуватися склад цієї делегації. Тому 

що  я не знаю скільки поступить представників від всіх комітетів, скільки 

вакансій і як вони будуть розподілятися, але тим не менше, наше завдання 

надати такі пропозиції. 

Станом на зараз ми розглядаємо зайняття вакансій від нашого комітету 

до ПАРЄ і Парламентської асамблеї Ради Європи, і надійшло дві заявки. До 

речі, це заявки від тих осіб, які членкинь нашого комітету, які працюють, 

плідно працюють в ПАРЄ, це Юлія Юріївна Овчинникова і Леся 

Володимирівна Василенко.   

Шановні колеги,  надаємо слово Юлії Юріївні Овчинниковій.  Будь 

ласка, Юлія Юріївна. 

 

ОВЧИННИКОВА Ю.Ю. Шановний Олеже Володимировичу, шановні 

колеги, доброго дня. Дійсно, до розпорядження Голови Верховної Ради і до 

оновленого положення цьогоріч підтверджуються повноваження 

парламентських делегацій відповідно до статей окремих і про комітети. І 

тому дана процедура проходить комітет. Зазначимо, що разом з Лесею 

Володимирівною ми з 19-го року перебуваємо в делегації ПАРЄ. Слід 

відмітити, що тогоріч рішенням Рейк'явікського саміту особлива увага Ради 

Європи привертається до питання захисту довкілля. Це відповідно до 

тематики нашого комітету, і навіть вперше за історію створюється окремий 



Департамент з екології  в цьому році в Раді Європи. Це ми вважаємо таким 

серйозним досягненням. Питанням змін клімату приділяється багато уваги.  

Хотіла би звернутися до вас розглянути можливість рекомендувати нас 

до  складу продовжити роботу. Я зі свого боку від нашої делегації 

представляю так звану Networking for healthy environment – це об'єднання 

парламентарів Парламентської асамблеї Ради Європи, які опікуються 

питанням захисту довкілля. Серед основних завдань є опрацювання і робота 

щодо додаткового протоколу до Конвенції по правам людини щодо захисту 

прав людини на чисте і безпечне довкілля. Це розглядається можливість 

створення такого додаткового протоколу, який потім будуть ратифікувати всі 

члени Парламентської асамблеї Ради Європи, 46 країн, які доєднуються. 

Також хотілось би відзначити, що наш комітет долучався в комунікації 

з головним репортером – вплив військових дій на довкілля в рамках 

комітетських слухань, які відбувались 10 листопада 2022 року щодо впливу 

військових дій на довкілля, де Джон Ховел презентував свій репорт і 

долучався до роботи комітету.  

Окрім того, Леся Володимирівна, я думаю, також відзначить щодо 

репорту. В квітні цього року за результатами двохрічної роботи планується 

презентація репорту  щодо стратегії Ради Європи – океани і моря. Це 

окремий великий документ. Ми провели додаткові слухання з Міжнародною 

морською організацією. Було проведено декілька комітетів. Ми щиро 

сподіваємося, що в складі делегації у нас буде можливість  презентувати 

дворічні результати роботи репорту.  І що важливо, що ми також включили 

питання екоциду знову ж таки, як і в попередньому репорті. Це взагалі 

вважається історичним таким моментом щодо ратифікації міжнародного 

визнання екоциду. І другий момент – це питання впливу війни на Чорне, 

Азовське море, які також є в репорті, і стосується нашого напрямку. Будемо 

вдячні за розгляд наших кандидатур і за підтримку. 

Дякую, колеги. 

 



ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, Юлія Юріївна. 

Леся Володимирівна, чи є необхідність щось додати? 

 

ВАСИЛЕНКО Л.В. Буквально пару слів. Вибачте, я без відеозв'язку, 

зараз з метою забезпечення сталості зв'язку. Насправді абсолютно все вірно 

сказала Юлія Юріївна. З 2019 року маємо почати представляти наш 

парламент в постійній делегації Україна у Парламентській асамблеї Ради 

Європи. Були досягнуті значні результати, є звіти, про які Юлія Юріївна 

сказала, є також звіт, який був прийнятий протягом нашої діяльності за 

ініціативи української делегації, зокрема Юлії Юріївни та моєї щодо 

наслідків війни на довкілля і, зокрема, зміни клімату. І значна частина цього 

звіту, який готувався нашим британським колегою, врешті-решт, була 

присвячена на саміті саме питанням України. Тобто завдяки зусиллям 

української делегації ми не лише самостійно представляємо позицію України 

і висвітлюємо проблематику, яка важлива для нас. Але ми долучаємо і 

включаємо колег з інших парламентів, з інших країн до опрацювання і 

вивчення ситуації в Україні, що дає потім змогу не лише працювати на 

майданчику ПАРЄ, але працювати ще з цілою низкою, а саме з 45 іншими 

парламентами країн Ради Європи. 

Крім тих комітетів, про які Юлія Юріївна згадала, також відзначу, що 

важливою є робота на сьогоднішній момент в юридичному комітеті. Я є 

членкинею юридичного комітету, де опрацьовується питання саме збитків 

Російської Федерації щодо агресії проти України і, зокрема, питання збитків 

за екоцид буде важливою темою цього року та, очевидно, майбутніх років, на 

які будемо звертати увагу, акцентувати і опрацьовувати, звісно ж, з 

залученням інших членів нашого комітету і з залученням і з роботою разом з 

урядом, зокрема з Міністерством довкілля.  

І останній момент, на який варто звернути увагу, це також Комітет по 

вибору суддів, буквально через пару годин буду в нього включатися, також є  

членкинею Комітету з питань вибору суддів Європейського суду з прав 



людини. Знову-таки, оскільки екологічні права людини є вкрай важливою 

темою, яка  на сьогоднішній день розвивається, дуже активно розвивається, 

ціла система, програма довкола цього в рамках Ради Європи, то питання, які 

завжди-завжди задаю під час опитування кандидатів від різних країн на роль 

європейських суддів з прав людини, це питання їхнього ставлення до 

екологічних прав людини і їхню позицію щодо окремих кейсів, в тому числі 

їхню позицію щодо кейсів, які би стосувалися екоциду як злочину проти… не 

лише міжнародного, воєнного злочину, але і злочину проти екологічних прав 

людини.  

Тому з огляду на всі ці моменти, на важливу роботу, яку Юлія Юріївна,  

я, інші члени делегації ПАРЄ виконували протягом всіх років нашої каденції, 

просимо підтримати наші кандидатури. 

Дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, Леся Володимирівна, дякую, Олія Юріївна, за 

стислу, але абсолютно чітку відповідь і доповідь.  

Думаю, що в жодного з членів комітету немає жодного сумніву 

стосовно необхідності направлення саме ваших кандидатур до складу 

Парламентської асамблеї Ради Європи і відповідного продовження вашої 

діяльності, звісно, з залученням і комітету, і членів комітету до цієї 

діяльності. Дякую вам за те, що ви нас залучаєте і звітуєте перед нами.  

Шановні колеги, чи є питання, запитання, побажання? Так, єдине 

побажання це повернутися до складу Парламентської асамблеї Ради Європи 

нашої делегації – делегації від України і продовжити цю роботу якомога 

швидше. Я прошу, шановні колеги, підтримати зазначені дві кандидатури. 

Секретаріат, я прошу якомога швидше підготувати лист за наслідками 

голосування для подачі до Руслана Олексійовича. 

Шановні колеги, хто – за таке рішення? 

 

МАГЕРА С.В. Магера – за. 



 

ШАХОВ С.В. - за.  

 

МАНДЗІЙ С.В. Олеже Володимировичу, 9 – за, бачу.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. 9 – за. Абсолютно вірно. 

Дякую, шановні колеги. Дякую, Юлія Юріївна, дякую, Леся 

Володимирівна. Успіхів вам. 

Ольго Петрівно, будь ласка. 

 

ВОЛОВЕНКО О.П. Шановні народні депутати, шановний Олег 

Володимирович! В листі Руслана Стефанчука йде мова не тільки про 

кандидаток чи кандидатів до ПАРЄ, а також йдуть, 31 січня ми повинні 

подати пропозиції з наданням кандидатур до складу інших постійних 

делегацій.  

Я пропоную давайте ми тоді сьогодні визначимо термін для народних 

депутатів, коли вони подали свої пропозиції до складу інших постійних 

делегацій для того, щоб ми повторно могли підтримати ці кандидатури на 

засіданні комітету, щоб у нас був час.  

Дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Шановні колеги, за можливості не пізніше ніж 20 

січня, прошу надіслати свої пропозиції.  

 

ВОЛОВЕНКО О.П. Дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. За можливості і за їх наявності.  

Дякую, шановні колеги, бережіть себе. До нових зустрічей. До зустрічі 

післязавтра. 

Дякую. 


